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SLOVO STAROSTKY

Vážení spoluobčané, 

dostáváte do rukou letní číslo našeho obecního zpravodaje. Najdete zde články 
a fotografie z uplynulých měsíců, velká část je věnována 75. výročí provedení 
atentátu na R. Heydricha a vzpomínky na naše rodáky Adolfa Opálku a Františka 
Pospíšila. Bezesporu toto vzpomínkové setkání, které se uskutečnilo 26. a 27. 
května, bylo nejvýznamnější akcí letošního roku. 

Hned v úvodníku mi dovolte poděkovat za spoluorganizaci hasičům a všem, 
kteří přiložili ruku k dílu. Děkuji vám ostatním, že jste se zúčastnili a přispěli 
tak k důstojnému průběhu. 

Nyní z jiného soudku. Léto začalo. A s ním čas prázdnin a dovolených. 
Některé děti z Rešic odjedou, jiné zase přijedou za babičkami a dědečky, 
za tety a strýci. Přeji nejen dětem, ale nám dospělým, ať si to teplé počasí 
užijeme a najdeme čas na odpočinek i na sport. 

Vaše starostka
Petra Jílková

INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

USNESENÍ    č. 26/2017
z 26. veřejného zasedání zastupitelstva Obce Rešice
konaného dne 24.04.2017 v KD Rešice

1. Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo:
• Zapisovatele zasedání paní Renata Herzánovou
• Ověřovatele zápisu paní Mgr. Lenku Karlíkovou a pana Jiřího Vorla
• Program zasedání
• Střednědobý výhled rozpočtu obce Rešice na období 2019-20121
• Rozpočtové opatření č.1/2017
• Záměr prodeje obecního stavebního pozemku p.č. 497/67 v ulici 

„Zámecká“
• Směnu pozemků
• Opravu (výměnu) zábradlí na tarasu před č.p.42-43
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2. Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí:
• Zprávu o závěrečném přezkoumání hospodaření obce Rešice za rok 

216
• Termín dalšího zastupitelstva 29.5.2017
• Opravu rešického potoka-předání stavby dne 27.4.2017
• Záměr DSO pro plynofikaci Dolní Dubňany a okolí o rozpuštění svazku 

a o prodeji majetku

3. Zastupitelstvo obce projednalo a neschválilo:

Na zasedání přítomno 6 členů zastupitelstva obce Rešice.

USNESENÍ    č. 27/2017
z 27. veřejného zasedání zastupitelstva Obce Rešice
konaného dne 29.05.2017 v KD Rešice

1. Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo:
• Zapisovatele zasedání paní Renata Herzánovou
• Ověřovatele zápisu paní Ing. Annu Čurdovou a pana Ing. Josefa Pošvaře
• Program zasedání
• Závěrečný účet obce Rešice za rok 2016
• Roční účetní závěrku za rok 2016
• Rozpočtové opatření č.2/2017
• Prodej obecního stavebního pozemku p.č.497/67 v ulici „Zámecká“
• Směnu pozemků mezi obcí Rešice a firmou ACCOMO s.r.o.
• Záměr směny pozemků mezi obcí Rešice a Ing. Sovem
• Záměr prodej obecního stavebního pozemku p.č. 497/60 v ulici 

„Zámecká“

2. Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí:
• Informaci o zřízení pobočky  na pomoc obětem kriminality – Bílý kruh 

bezpečí
• Informaci o špatném stavu silnice III/39220
• Termín dalšího zastupitelstva 29.6.2017 v 19:00 hodin

3. Zastupitelstvo obce projednalo a neschválilo:

Na zasedání přítomno 8 členů zastupitelstva obce Rešice. 
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USNESENÍ    č. 28/2017
z 28. veřejného zasedání zastupitelstva Obce Rešice
konaného dne 29.06.2017 v KD Rešice

4. Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo:
• Zapisovatele zasedání paní Renata Herzánovou
• Ověřovatele zápisu paní Petru Jílkovou a paní Zdeňku Slámovou
• Program zasedání
• Prodej obecního stavebního pozemku p.č.497/60 v ulici „Zámecká“
• Směnu pozemků mezi obcí Rešice a Ing. Sovem
• Záměr prodeje obecních stavebních pozemků p.č. 497/63 a p.č. 497/64 

v ulici „Zámecká“
• Záměr prodeje obecního  pozemku p.č. 490/66
• Příspěvek obce na financování  sociálních služeb v roce 2017 vypočtený 

dle počtu obyvatel v obci

5. Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí:
• Informaci o dokončené výměně zábradlí na tarasu před č.p.43
• Informaci o předání mostku na „Horním konci-Rešický potok“
• Záměr prodeje majetku Svazku obcí pro plynofikaci oblasti Dolní 

Dubňany a okolí

6. Zastupitelstvo obce projednalo a neschválilo:

Na zasedání přítomno 6 členů zastupitelstva obce Rešice. 

Plánované stěžejní akce v obci do konce roku 2017

Zastupitelstvo obce na svých zasedáních projednalo a schválilo:
• Zbudování dvou nových sjezdů z lokality „Holý kopec“ na silnici 

II/396
• Zbudování nové místní komunikace na „Horním konci“, od č.p.28 

(Vévoda Michal) až po č.p. 70 (Klohnová Marie)
Tyto práce bude provádět firma VALDASTAV, s.r.o. Tulešice a budou 

zahájeny v červenci 2017.
• Výměnu autobusových zastávek
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BEZPEČNOST V OKOLÍ JE DUKOVANY

Cvičení TORNÁDO 2017 v JE Dukovany

V úterý 6. června od ranních hodin zasahovali v Jaderné elektrárně 
Dukovany v rámci mimořádného praktického součinnostního cvičení desítky 
hasičů z Hasičského záchranného sboru České republiky (jednotky HZS 
Kraje Vysočina, HZS Jihomoravského kraje a Záchranného útvaru HZS ČR) 
v úzké součinnosti s HZS Jaderné elektrárny Dukovany. Tématem cvičení bylo 
odstranění následků tornáda, které způsobilo rozsáhlé škody na objektech, 
zřícení budov včetně uvěznění osob zřícenými troskami objektu. Svým 
rozsahem i způsobem provedení se jednalo o výjimečné a ojedinělé cvičení 
hasičů nejen v České republice, ale pravděpodobně i na světě, které se konalo 
přímo ve střeženém prostoru jaderné elektrárny. Cvičně byly vyprošťovány 
osoby ze sutin zřícených budov nebo evakuovány pomocí vrtulníků a lanových 
přemostění ze střech postižených objektů.

Videoreportáž ČT - http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10118379000-
udalosti-v-regionech-praha/217411000140606-udalosti-v-regionech/
obsah/549747-tornado-znicilo-dukovany

„Cílem cvičení s názvem Tornádo je seznámit směny pohotovostní 
organizace havarijní odezvy a jednotek HZS obou krajů k řešení důsledků 
možných událostí jako jsou extrémní povětrnostní podmínky, na které jsme 
se v rámci pofukušimských opatření připravovali. Pořízení nové techniky 
dukovanským hasičům a další realizované investiční akce za v řádu miliard 
korun jsou z pohledu zajištění jaderné bezpečnosti velmi významné, a to 
i s ohledem na další dlouhodobý provoz elektrárny“, sdělil Roman Havlín, 
ředitel útvaru bezpečnost ČEZ.

Zásahová vozidla HZS ČR přijížděla v ranních hodinách ze všech stran 
k Jaderné elektrárně Dukovany. Pozornost vzbuzovala zejména speciální 
technika, která byla přivolána z důvodu simulace rozsáhlých závalů zřícených 
objektů způsobených extrémními povětrnostními podmínkami a tornádem. 
Všechny bloky byly bezpečně odstaveny, ale v důsledku rozsáhlých škod, 
nutnosti záchrany osob a udržení technologie ve stavu schopném zajistit 
bezpečnost byl svolán Havarijní štáb elektrárny, který vyhlásil 2. stupeň 
mimořádné události a povolal záchranné složky.

„Jaderná elektrárna prošla během posledních let nejen rozsáhlou 
modernizací zařízení spojeného s bezpečným provozem bloků, ale byla také 
výrazným způsobem posílena bezpečnost stavebních objektů, odolnost proti 
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extrémním povětrnostním vlivům. 
Proto jsme se společně s kolegy 
z HZS Jihomoravského kraje a Kraje 
Vysočina rozhodli uspořádat toto, svým 
charakterem i rozsahem mimořádné 
a ojedinělé cvičení, abychom si 
přímo v reálném prostředí odzkoušeli 
komunikaci a použití těchto nových 
alternativních prostředků,“ sdělil 
Miloš Štěpanovský, ředitel Jaderné 
elektrárny Dukovany.  

V rámci ukázek mohli zaměstnanci elektrárny shlédnout praktické nácviky 
vyhledávání zavalených osob pomocí speciálně cvičených psů HZS Kraje 
Vysočina, ZÚ HZS ČR a MV-GŘ HZS ČR a vyprošťování těchto osob ze sutin 
pomocí speciálního sacího bagru, který přivezla jednotka ZÚ HZS ČR. Ze 
zasažených objektů první provozní budovy byly evakuovány osoby, a to hned 
třemi způsoby. První způsob, který byl k vidění, byla evakuace pomocí rukávu, 
díky kterému je možné z výšky až 40 m během jedné hodiny zachránit až 60 
osob. Speciální lezecká skupina z Jihomoravského kraje a HZS Kraje Vysočina 
připravila lanové přemostění ze střechy osmipatrové první provozní budovy, 
pomocí které cvičně převezli několik osob. Třetí prezentovanou variantou byla 
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evakuace pomocí přivolaného policejního vrtulníku, který na pomoc přiletěl 
z Brna se záchranáři HZS Jihomoravského kraje. Reálné pocity zachraňovaných 
osob si na vlastní kůži zažili předsedkyně Ekoregionu 5 a starostka obce Rešice 
v jedné osobě, paní Petra Jílková společně s Romanem Havlínem, ředitelem 
útvaru bezpečnost ČEZ.

Druhá část cvičení spočívala v prezentaci speciální hasičské techniky, která 
byla rozmístěna v přilehlém areálu v Heřmanicích, mimo střežený objekt 
elektrárny. Díky tomu si tuto techniku mohli vedle zaměstnanců prohlédnout 
také zájemci z řad široké veřejnosti.

Celkem bylo do cvičení zapojeno 150 osob, z nichž polovina byla z HZS 
Krajů Vysočina a Jihomoravského a druhou polovinu tvořili hasiči a členové 
havarijního štábu elektrárny. Společně předvedli na tři desítky hasičské 
techniky a speciálního vybavení.

Jaderná elektrárna s reaktorem Westinghouse AP 1000

Začátkem května se Občanská bezpečnostní komise při JE Dukovany 
podívala do USA, jak společnost Westinghouse staví  v Georgii Jadernou 
elektrárnu Vogtle 3 a 4.  Podívali jsme se, jak na samotnou lokalitu Vogtle, 
tak do centrály firmy Westinghouse v Pittsburgu. Z této cesty vám přinášíme 
několik zajímavých postřehů. Nyní tedy stručně o tom, jaká je technologie 
bloku Westinghouse AP 1000.

Westinghouse tyto bloky staví na dvou lokalitách v Číně (Sanmen a Haiyang) 
a na dvou lokalitách v USA (Vogtle a V.C. Summer). Na každé se staví 2 bloky, 
je tedy rozestavěno celkem 8 bloků tohoto typu reaktoru.  Jedná se o tlakovodní 
reaktor (PWR) s výkonem 1100 MWe. V ocelovém kontejnmentu je umístěn 
vlastní reaktor se dvěma parogenerátory, kompenzátorem objemu a dalšími 
částmi primárního okruhu. Třetí ochranná obálka - kontejnment je ocelová 
nádoba o tloušťce stěn 2,5 palce (7 cm), která je obestavěna železobetonovou 
stínící a ochrannou válcovou konstrukcí chránící kontejnment před vnějšími 
vlivy. Na vrcholu této stavby je obrovská nádrž se zásobou milionů litrů vody 
pro pasivní chlazení kontejnmentu.   

Koncepce projektu reaktoru AP 1000 je skutečně revoluční a je tedy právem 
označován za reaktor tři a půlté generace.  Nové je důrazné využívání tzv. 
pasivního principu bezpečnostních systémů. Využívá se základních fyzikálních 
zákonů, například, že voda teče shora dolů a z míst s větším tlakem do míst 
s nižším tlakem atp.  Druhým principem je, že koncepce projektu nevyžaduje 
v případě poruchy po 72 hodin zásah operátora. Třetí je tzv. modulární přístup 
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k výstavbě.  Samotné funkční celky technologických okruhů jsou montovány 
a odzkoušeny ve výrobních závodech a na stavbě jsou jen sestavovány 
do stavebních a konstrukčních modulů. Tak například, vše, co souvisí se 
základním primárním okruhem reaktoru, tvoří jeden modul. V důsledku 
modulární koncepce spolu s pasivním konceptem bezpečnostních systémů 
vede k výraznému snížení počtu  zařízení, čerpadel, ventilů, kabeláže a potrubí, 
a to až o dvě třetiny. Tím se zkracuje doba montáže a nakonec i vlastní ceny.  
Bezpečnostní systémy a systémy měření a regulace jsou čtyřikrát zálohované 
a navržené pro bezpečné fungování i při výpadku elektrizační soustavy, tzv. 
black outu. 

Očekává se, že první rektor AP 1000 bude spouštěn v roce 2019 
na lokalitě Vogtle. V samostatném článku v pokračování něco o tom jak 
probíhá výstavba.

 Aleš John, předseda OBK JE Dukovany
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UDÁLOSTI V OBCI

Smrtolka v Rešicích
Vynášení smrti a vítání jara 

je západoslovanský lidový zvyk 
pocházející z předkřesťanské éry. Jeho 
ústředním prvkem je slaměná figura 
oblečená v ženských šatech, známá 
pod četnými jmény jako například 
Morana, Morena, Marzana, Mařena, 
Smrt, Smrtka nebo Smrtolka. Formy 
jména Morana jsou užívány především 
na východě. Rituál se zpravidla koná 
na Smrtnou neděli, která pro letošní 
rok byla 2. dubna 2017.

Figuru Smrtolky vytvářely dívky 
z došku a oblékaly ji do ženských šatů 
nebo ovinuly do hadrů, figura byla 
také různě zdobena, například stuhami nebo kraslicemi. Z barev se používala 
především bílá a černá. Poté byla nastrčena na tyč, či prostě vzata do rukou. 
Jinde byla dělána z tyči obalené slámou. I v naší obci se tato tradice dodržuje 
a děvčata mají Smrtolku udělanou ze slámy a nazdobenou do kroje.
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Smrt je vynášena z vesnice za zpěvu obřadních písní a poté vhozena do vody 
či do příkopu, pálena nebo zakopávána do země. Poté se všichni rozutekli 
a věřili, že ten kdo doběhne do vesnice poslední, do roka zemře. Součástí 
slavnosti bylo také koledování. Házení do vody že nejspíše nejde o zničení 
Smrti a Zimy, ale pouze o její poslaní zpět do podsvětí, do kterého je vodní 
tok branou. U nás v Rešicích se Smrtolka ani nepálí, ani nehází do vody, ale 
uchovává se pro další generace.

Kapitánky, které letošní smrtolku připravily a dbaly o bezpečí ostatních 
děvčat byly Eva Řezaninová a Erika Chybová. Děkujeme nejen jim, ale všem 
ostaním děvčatům, které tuto tradici uchovávají. 

Petra Jílková

Co je to vlastně „hrkání“ a jako vzniklo?

Všude vycházejí knížky, jak prožít Velikonoce. Jsou tam recepty na zdobení 
kraslic, na cukroví a na nejrůznější druhy dalších pokrmů. Občas se tam objeví 
také návod na pletení správné pomlázky. Tím se tyto svátky zakončují. Zahajují 
se však hrkáním. Víme ale, proč se vlastně hrká?

Proč se vlastně hrká? „Protože každého potěší, když uslyší zvon nebo 
aspoň školní zvonek oznamující konec hodiny“. Školní zvonek určuje denní 
rozvrh hodin, klášterní zvon zase svolává bratry nebo sestry k modlitbě, práci 
i odpočinku. Kostelní zvony (kromě umíráčku) znějí vždy radostně, protože 
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oznamují radostné události: zvou na bohoslužby, provázejí novomanžele, vítají 
nový rok. Během velikonočního tridua se naopak připomínají události bolestné: 
na Zelený čtvrtek byl Pán Ježíš zrazen a zajat, na Velký pátek byl za nás mučen, 
ukřižován a pohřben a v hrobě odpočíval po celou Bílou sobotu. Proto v tyto tři 
dny nezvoní zvony, ale ozývá se smutný zvuk dřevěných hrkaček. Protože tento 
pokyn vydal papež, lidově se říká, že zvony uletěly do Říma.“

„Zvon zaznívá z věže a je slyšet po celé obci. Hrkačky dělají velký rámus, 
ale není je tolik slyšet, proto se s nimi obcházejí všechny domy. U křížů se pak 
zpívá píseň vyjadřující zármutek člověka nad Kristovým utrpením a modlí se 
Anděl Páně.“ 

Tuto krásnou tradici se snažíme dodržet i u nás v Rešicích.  
Petra Jílková
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Divadelní představení

V pátek 21. dubna 2017 bylo ve Společenské domě A. Opálky odehráno 
divadelní představení v podání divadelního souboru J.K.Tyla České Budějovice 
„ Když se zhasne“.  Jednalo se o komedii, která opravdu polechtala naše 
bránice.  Představení se líbilo a doufám, že nebylo poslední. 

Petra Jílková
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Pálení čarodějnic

Jde o velmi starý a dodnes živý lidový zvyk a zvláštní jarní svátek, rozšířený 
o tomto datu zejména v Evropě. Tuto noc se lidé scházeli a scházejí u zapálených 
ohňů, z pozemků vyčištěných pro příští obdělávání pálí staré klestí, a slaví 
příchod jara. Na některých místech se staví májka. U nás v Rešicích se pouze 
pálí čarodějnice, májka se nestaví.

Noc z 30. dubna na 1. května byla pokládána za magickou. Svátek se 
původně pravděpodobně slavil o úplňku, jenž byl nejblíže dnu, nacházejícímu 
se přesně mezi jarní rovnodenností a letním slunovratem. Lidé věřili, že 
tuto noc se čarodějnice na prokletém místě (například na popravišti) slétají 
na čarodějnický sabat. Tato noc byla jedním z největších pohanských svátků. 
Lidé také věřili například v otevírání různých jeskyní a podzemních slují, 
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ve kterých jsou ukryty poklady. Hlavním smyslem tohoto starého lidového 
zvyku byla pravděpodobně oslava plodnosti. 

Na ochranu před čarodějnicemi (původně před zlými duchy a démony 
obecně, čarodějnice jsou až výsledkem inkvizičních procesů) se na vyvýšených 
místech zapalovaly ohně. Postupem času se z těchto ohňů stávalo „pálení 
čarodějnic“. Zapalovala se smolná košťata a vyhazovala se do výšky. Popel 
z těchto ohňů měl mít zvláštní moc pro zvýšení úrody. Někdy se rozhrnutým 
popelem vodil dobytek k zajištění plodnosti, jindy se přes oheň skákalo kvůli 
zajištění mládí a plodnosti. Já si teda pamatuji, že když jsem byla malá, tak 
nám taťka vždycky donesl z kravína košťata a taky jsme je zapalovali a házeli 
jsme s nimi do vzduchu, kdo jako výš. Dnes pálíme čarodějnice na místním 
hrišti a nevím nevím, zda by bylo úplně bezpečné házet hořícím koštětem 
do vzduchu. Dříve to asi nikdo neřešil.

Petra Jílková
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Ořechov si připomněl seskok parašutistů, 
kteří pomohli s atentátem na Heydricha

U Ořechova poblíž Telče se výsadek v březnu 1942 uskutečnil omylem, 
plánován byl u Jičína. Třem parašutistům se podařilo z Vysočiny dostat 
i díky pomoci tamních obyvatel. Velitel výsadku Adolf Opálka po atentátu 
na zastupujícího říšského protektora Reinharda Heydricha v červnu 1942 
našel smrt v pražském kostele svatého Cyrila a Metoděje. Další člen, Ivan 
Kolařík, se v bezvýchodné situaci otrávil. Třetí z parašutistů Karel Čurda se 
stal konfidentem gestapa a po válce byl popraven.



V sobotu dne 29. dubna 
2017   se zástupci obce Rešice  
v Ořechově na Jihlavsku  
zúčastnili připomenutí 75. výročí 
seskoku parašutistické skupiny 
Out Distance, 102. výročí narození 
velitele výsadku Adolfa Opálky 
a zároveň 72 let od konce druhé 
světové války. Členové výsadku 
se spolupodíleli na přípravách 
atentátu na říšského protektora 
Reinharda Heydricha.

Petra Jílková
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8. květen – Den vítězství

8. května se v České republice slaví především Den vítězství/Den 
osvobození. Každý ví, že toto datum bylo prohlášeno za státní svátek a je tedy 
dnem pracovního klidu. 

Méně už je známý fakt, že několikrát v historii se vedly bouřlivé diskuze 
o tom, kdy by se měl tento svátek slavit a jak by měl být formulován. 

8. května 1945 byla podepsána úplná a bezpodmínečná kapitulace Německa, 
a proto se tento den považuje za konec druhé světové války. Ta vstoupila 
v platnost 8. 5. ve 23:01 hodin středoevropského času, což odpovídá první 
minutě 9. května času moskevského. Z toho jednoduchého důvodu na západě 
probíhaly oslavy 8. května a v Sovětském svazu 9. května.

V Československu se několik let nemohli politici rozhodnout, jaké datum 
státního svátku zvolit. V úvahu připadal také 5. květen – den, kdy začalo 
Pražské povstání. Teprve v roce 1951 se poslanci dohodli, že se bude slavit 9. 
květen – Den osvobození Československa Sovětskou armádou.

Po sametové revoluci, ještě dřív, než proběhly první demokratické volby, 
vznikla potřeba vyřešit státní svátky. V této době získal svátek jiný název – 
Den osvobození od fašismu, aby v něm byli obsaženi všichni osvoboditelé. 

Již v roce 1990 vystoupil tehdy poslanec Miloš Zeman s návrhem, aby 
bylo datum svátku přesunuto na 8. května. Oficiální historici obhajovali názor, 
že obě data jsou legitimní, neboť jde o záležitost časového posunu, nicméně 
napodruhé a po bouřlivé diskuzi tento návrh prošel. 8. květen se stal státním 
svátkem s názvem Den osvobození od fašismu. 
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V průběhu dalších let došlo ještě k dalším změnám tohoto svátku. V roce 
2000 byl jeho název zkrácen na Den osvobození a v roce 2004 změněn na Den 
vítězství, což měl být psychologický tah na základě názoru, že je lepší se cítit 
vítězem než osvobozeným. 

Vzpomínkový den na ty, kteří ztratili svůj život během druhé světové války. 
Vyhlášen organizací OSN. 

I my tady v Rešicích jsme uctíváme pravidelně v tento den  památku 
obětí druhé světové války. Vzpomeneme si na všechny hrdiny, padlé i jejich 
rodiny, položíme věnce k pomníku padlých a pomodlíme se za jejich památku. 
Vzdáváme tak úctu a učíme mladou generaci respektu a snad i pokoře.

Petra Jílková

Rešická pouť
Ve dnech 13. a 14. května 

se konala tradiční rešická 
pouť na počest sv. Jana 
Nepomuckého, který slaví 
svátek 16. května.

Přípravy na pouť začaly už 
ve čtvrtek, kdy rešická mládež 
navštívila znojemský sklípek 
a kde vybrala, po degustaci 
mnoha vzorků, to pravé pouťové 
víno. V pátek se uskutečnil 
konečný úklid a výzdoba kaple 
na nedělní mši svatou.
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Sobotní ráno patřilo stárkovi a chlapcům, kteří měli důležitý úkol-obstarat 
máju. Ráno všichni chlapci vyrazili do lesa, aby přivezli tu „pravou“ máju. Svého 
úkolu se shostili velice dobře a po návratu na náves začali s opracováváním 
na její stavění.

Pro děvčata tu byl úkol jiný, a to nachystat sál v místním kulturním domě 
na večerní zábavu a nachystat rozmarýny pro „ženáče“ na nedělní zavádění. 
Poté nazdobit máju a májky na výzdobu vesnice.

V odpoledních hodinách stárek svolal prostřednictvím místního rozhlasu, 
všechny zdatné muže a chlapce na pomoc při stavění máje. Máju se podařilo 
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úspěšně postavit za velkého počtu pomocníků i diváků. Všichni účastníci byli 
odměněni za pomoc a podporu pouťovým vínem.

V letošním roce nás v sobotu na zábavě i celou nedělí doprovázela dechová 
hudba z Dolních Bojanovic DH Bojané. Tato kapela byla velkým lákadlem 
a tak přišlo na večerní zábavu větší množství návštěvníků.

Neděle začala ranní mší svatou v kapli sv. Jana Nepomuckého. Po skončení 
mše před kaplí čekal stárek s kapelou, která nás doprovodila na náves a poté 
vyrazila společně se stárkem a chlapci zvát naše občany na odpolední zavádění.

Odpoledne se děvčata sešla u stárkové, kde si přichystala rozmarýny 
a čekala na příchod chlapců.

Po příchodu chlapců ke stárkové, kde si vyzvedli děvčata, se všichni seřadili 
a přichystali na odchod pod máju. Prvně jsme šli položit věnec k pomníku 
padlých za doprovodu české státní hymny a poté jsme díky příznivému počasí 
zaváděli venku pod májou. Zde proběhl tanec stárků, a pak se přidali mládci, 
kterými byli pro letošní rok Tomáš Kubík a Sabina Chybová, a nakonec se 
roztančily všechny páry. Letos bylo 20 párů.

Po zavádění svobodných proběhlo zavádění ženáčů.
Letošní pouť se velice vydařila, nejen díky příznivému počasí, ale i díky 

dechové hudbě Bojané, která po skončení zavádění hrála k tanci a poslechu 
do večerních hodin pro všechny přítomné.

Chtěla bych jménem stárka i mým všem poděkovat za hojnou účast 
a podporu rešické mládeže a za vytvoření úžasné atmosféry.

Stárek Jan Herzán a stárková Lenka Sklenářová
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Připomněli jsme si 75. výročí atentátu na Heydricha 
a naše rodáky

V pátek 26. května a v sobotu 27. května jsme v naší obci uspořádali 
vzpomínkové setkání k 75. výročí atentátu na Heydricha. V pátek večer 
na návsi vystoupila kapela Epydemye, která je známá svými texty z naší 
historie. Ve svém repertoáru má písně o Adolfu Opálkovi. Po setmění jsem se 
sešli na promítání filmu Atentát.

Sobotu jsme zahájili mši svatou v kapli Jana Nepomuckého. Sloužil ji 
otec Požár a vzpomenul při ní na ty, kteří položili svůj život za naši svobodu. 
Za doprovodu dechovky jsme se po mši přesunuli na náves. Tam byly přípravy 
v plném proudu. Očekávali jsme příjezdy hostů. Nejvzácnějším hostem byl 
generálmajor Emil Boček, veterán RAF, který ve svých 94 letech hýřil vtipem 
a všechny nás oslnil skvělou pamětí i kondicí. 
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Při slavnostním obědě jsem za všechny občany Rešic předala generálmajorovi 
Bočkovi pamětní list a medaili Adolfa Opálky.

Ve 13 hodin začal pietní akt pochodem k pomníku. Následovalo kladení 
věnců. Mezi významnými hosty byl předseda poslanecké sněmovny Jan 
Hamáček, hejtman Jihomoravského kraje Bohumil Šimek, honorární konzul 
Slovenské republiky, starosta Moravského Krumlova Tomáš Třetina, starostové 
okolních obcí a také váleční veteráni, Sokolové, zástupci Orla a mnozí další. 
Nechyběla samozřejmě armáda, která se spolupodílela na organizaci. Pietního 
aktu se osobně zúčastnil zástupce velitele náměšťské vrtulníkové základny 
plukovník Martin Svoboda. Hudební doprovod zajistila Vojenská hudba Praha. 

„Dámy a pánové, vážení hosté,  krásné odpoledne 27. května  zde v Rešicích, 
rodišti Adolfa Opálky a Františka Pospíšila.  Před 75 lety na den přesně, 
tedy 27. května, byl spáchán atentát na zastupujícího říšského protektora R. 
Heydricha. Scházíme se zde, abychom si připomenuli nejen rodáky z Rešic, 
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ale také ostatní bojovníky za svobodu národa a vlasti,“ těmito slovy zahájila 
moderátorka Eva Fruhwirtová. Následovaly proslovy a zdravice, uctění hrdinů 
minutou ticha a čestné salvy. Ve 14 hodin nad hlavami  účastníků proletěl 
vrtulník. Tím skončila oficiální část u pomníku. 

Lidé se poté přesunuli na hřiště. Tam už byla připravena ukázka historické 
vojenské techniky Veteran Vehicle Club Březník Jana Sokola z Lamberka.  
Velkou atrakcí bylo přistání vrtulníku Mi 171. Ještě větší byl seskok parašutistů. 
Na krásně modré a jasné obloze byli moc hezky vidět. 

V 15.30 hodin začal koncert dechové kapely Kumpánovi muzikanti. 
Náramně jsme si to užili. Chlapci byli bodří a nejedny nohy si podupávaly. 
Na pódiu je vystřídala kapela Melody Gentlemen z Lednice. Ti nás svou 
hudbou i oblečením zavedli do 30. let 20. století. 

Po setmění  se v rámci Kinematografie bratří Čadíků promítal film 
Anthropoid, který byl tou poslední tečkou za VI. vzpomínkovým setkáním 
u nás v Rešicích.

Petra Jílková

Generálmajor Emil Boček v Rešicích, 
Dukovanech a na prohlídce jaderné elektrárny

V úterý 20. června navštívil čtyřiadevadesátiletý generálmajor Emil Boček 
Jadernou elektrárnu Dukovany. Jako mladík se dal do služeb Královského 
britského letectva. Do rodného Brna se vrátil po válce a protože miloval 
motocykly, otevřel si opravnu. Kvůli tehdejšímu režimu musel podnikání 
pověsit na hřebík a šel pracovat do Mototechny. Po deseti letech přestoupil 
do Výzkumného ústavu Československé akademie věd jako soustružník. 
Má dvě děti, jeho vnukem je cyklista Ivo Koblasa, vicemistr světa a český 
paralympijský reprezentant. 

„V Informačním centru elektrárny jsem už byl, ale v areálu ještě ne. Děkuji 
za pozvání,“ přivítal se s námi usměvavý generálmajor ve výslužbě. Prohlédl 
si strojovnu, blokovou dozornu a také mezisklad vyhořelého paliva. Zajímal 
se o práci operátorů. „Jejich práce je podobná jako práce pilotů. Procházejí 
náročným výcvikem, musí být ve střehu, vždy stoprocentně připraveni a žádná 
chyba se jim neodpouští,“ konstatoval během návštěvy. 

Z elektrárny se vydal poklonit  k pomníku podplukovníka Veselého, rodáka 
z Dukovan. Poobědval na zámku v Dukovanech. „Co si dáte k pití?“ zeptala se 
ho servírka. „Jsem na Třebíčsku, takže jedině ZONku,“ odpověděl hbitě generál. 
„Velkou nebo malou?“. „Jsem už velkej, tak mi dejte velkou,“ zažertoval starý 
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pán a objednal si guláš. „Co manželka Eva umřela, tak si vařím sám. Nejraději 
špagety. Kdo je ochutnal, nechce jiné.“ 

Mechanik, pilot, hrdina. A vždy dobrý kamarád a společník
V roce 1939 odešel šestnáctiletý Emil s kamarádem Bořivojem z domova. 

Z Francie se přesunul do Velké Británie. Neuměl ani slovo anglicky. „Když jsme 
jeli vlakem, tak jsem viděl nápis: Smoking a No smoking. Tak si říkám, sem se 
může ve smokingu a tady do tohoto kupé se může bez smokingu. No co vám 
budu vyprávět, anglicky jsme se nejlépe naučili od děvčat.“ Ve stanovém táboře 
v Británii hledalo letectvo mechaniky. Emil se přihlásil a absolvoval mechanický 
výcvik. Chtěl však létat a tak ho poslali do pilotky. Prošel výcvikem v USA 
a v Kanadě. Přiřadili ho ke 310. stíhací peruti. Většinou jako stíhač doprovázel 
bombardéry. Hned při prvním letu se dostal do potíží, ale v pořádku se vrátil. 
Do Československa přiletěl v srpnu 1945. „Nebál jsem. Vždycky jsem říkal, že se 
to stane tomu druhému, mně ne. Jinak to nešlo,“ říká veterán, který je i ve svých 
letech ve skvělé fyzické kondici a paměť má lepší než kdejaký třicátník. 

Emil Boček a jeho bloček
Zástupce velitele náměšťské základny plukovník Svoboda prozradil, čím 

je generálmajor pověstný. Má stále plný program, pověstný je jeho bloček. 
Emil Boček a jeho bloček. „Mám dva bločky, jeden doma na stole a druhý 
nosím s sebou. Když mi někdo zavolá, že chce, abych někam přijel, podívám 
se a hned vím,“ říká s úsměvem bělovlasý pán, kterému je na očích vidět stále 
plno elánu. 

Eva Fruhwirtová



29

V 16 odešel bojovat za vlast. Dnes mu je 94 let. 
Rozhovor s generálmajorem Emilem Bočkem

Generálmajor Emil Boček přijal pozvání 
do Rešic na vzpomínkové setkání k 75. 
výročí provedení atentátu na R. Heydricha. 
O několik dnů později přijel na návštěvu 
Jaderné elektrárny Dukovany. 

Jako mladík se dal do služeb Královského 
britského letectva. Do rodného Brna se vrátil 
po válce a protože miloval motocykly, otevřel 
si opravnu. Kvůli tehdejšímu režimu musel 
podnikání pověsit na hřebík a šel pracovat 
do Mototechny. Po deseti letech přestoupil 
do Výzkumného ústavu Československé 
akademie věd jako soustružník. Má dvě děti, 
jeho vnukem je cyklista Ivo Koblasa, vicemistr 
světa a český paralympijský reprezentant. 

Jak jste se v Anglii domlouval? Anglicky jste přeci neuměl. 
Ani slovo. Když jsme jeli vlakem, tak jsem viděl nápis: Smoking a No 

smoking. Tak si říkám, sem se může ve smokingu a tady do tohoto kupé se 
může bez smokingu. No co vám budu vyprávět, anglicky jsme se nejlépe 
naučili od děvčat. 

Do Anglie jste připluli z Francie. V Evropě zuřila válka. Vy jste byl 
mladý kluk. Vzpomenete si na své první dny v Británii? 

Ve stanovém táboře v Británii hledalo letectvo mechaniky. Bořivoj byl 
skoro vyučený mechanik a zkoušky neudělal. Mě motocykly vždy zajímaly, 
zkoušku jsem udělal. Bylo nás celkem padesát. Odjeli jsme na čtyřměsíční 
mechanický výcvik. Já ještě s několika dalšími jsem tam zůstal o dva 
měsíce déle. Vycvičili nás na mechaniky první třídy, byli jsme rozděleni 
na motoráře a na drakaře. Přidělili mě k 312. skvadroně, která sídlila na letišti 
u Liverpoolu. Když jsem tam přijel, zjistil jsem, že se přestěhovali na jeden 
z ostrovů  - Man. Tak jsem sedl na loď a jel za nimi. Cestoval jsem s dvěma 
pytli a kufříkem, tam jsem měl osobní věci. Když jsem vystupoval, zjistil 
jsem, že kufr je pryč. Ukradli mi ho. 

U letadel jste začínal jako mechanik. Jak jste se stal pilotem? 
Byl jsem dobrý mechanik. Honza Prokop, byl to Plzeňák, mě nechtěl pustit 

na pilotku. Proč by se zbavoval dobrých lidí. A tak jsem mu řekl, že na letiště 
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chodit nebudu. Ať mě pošle do Glasgow do kriminálu, nebo do pilotky. Nakonec 
mě poslal na pilotní výcvik. Začínal jsem na dvouplošníku Tiger moth, byly to 
perfektní mašiny. 

Co bylo dál? 
Odlétal jsem na Tiger moth asi dvanáct hodin. Pak jsme odjeli do New 

Yorku a pak dál do Kanady. Rychlíkem jsme jeli šest dní a šest nocí do Calgary. 
Létali jsme na cornelech, to byla mašina, která neměla zatahovací podvozek. 
Lítali jsme s anglickými i českými instruktory. Jeden z nich byl Zima. Dodnes 
se stýkám s jeho synem, bydlí v Olomouci. 

Když jsme dokončili výcvik, dostali jsme dovolenou. Vzal jsem hochy 
a jeli jsme do Kordiller. Pak jsem vyřídil papíry a jeli jsme do New Yorku. 
Ubytovali jsme se a hledali jsme českou hospodu. Dali jsme si pivo. Chtěli 
jsme ale nějakou hospodu, kde se tancuje. Ukázali nám ji a my jsme tam 
šli. No to bylo něco. Přišli jsme tam a oni na nás udělali sbírku. Každý 
dostal 119 dolarů. Tenkrát stál dolar dobrý oběd, dolar stála jedna košile. 
Takže to bylo hodně peněz. Chtěli jsme jet ještě na Niagárské vodopády 
a do Chicaga.  Ale dostali jsme telegram, ať přijedeme. Nalodili jsme se 
a vrátili se do Anglie. 

Pokračovali jste ve výcviku? 
Ano, čekali nás ještě dvě školy. Učili jsme se střílet na pozemní cíl 

a střemhlavé bombardování. V té druhé jsme už létali ve skvadroně. Dvanáct 
mašin odstartovala a už se píchali mraky.  Když jsme to dokončili, přidělili 
mě k 310. skvadroně. 

Vzpomenete si na váš první „ostrý“ let? 
Během jednoho týdne, co jsem nastoupil, jsme letěli do Holandska jako 

doprovod bombardérů. Když se nějaký pilot nevrátil, nebo se zabil, tak se to 
hned rozkřiklo po všech skvadronách. Učili nás, abychom se neoddělovali 
od skvadrony. Nechtěl jsem to schyta, oddělil jsem se a pak se přidal 
k bombardérům. Vrátil jsem se.  

Letadla jsou jen stroje. Zažil jste nějakou poruchu při letu? 
Jednou jsem se vracel z Německa. Začala mě blikat kontrolka jako že 

nemám benzín. Požádal jsem o homing a oni mě nasměrovali do Bruselu. 
Doufal jsem, že letiště nebude obsazeno Němci. Bylo tam hlavní letiště a dvě 
pomocné. Když  přiletíte blízko k zemi, tak neslyšíte rádiové spojení. Přistál 
jsem. Odroloval jsem se, zapálil jsem cigaretu. Nikde nikdo. Říkal jsem si, 
že mě určitě viděli a že pro mě přijedou. Pokuřoval jsem a postupně přistálo 
9 mašin. Náš velitel přistál 500 m před letištěm na břicho, prý měl poruchu 
motoru. Ve skutečnosti neměl benzín, ale nepřiznal to. Přijeli pak s cisternami, 
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doplnili benzín a letělo se do Anglie. Velitel si vzal Chmelíkovou mašinu 
a letěli jsme. Chmelík tam zůstal. Přiletěl až později.  

Jak to bylo s vším příletem do republiky po skončení války? 
Čekali jsme, až nás Rusové pustí do republiky. Odstartovalo nás 54. Vedl 

to plukovník Hlaďo a letěli jsme do Německa na mezipřistání. Když jsme 
přelétali pobřeží, plukovník řekl do rádia: Loučím se s bílými doverskými 
útesy. Proběhl mě mráz po zádech. Letěli jsme nízko nad Německem. Bylo 
vidět, jak je ta země rozbitá. V Německu jsme seděli týden. Museli jsme 
doplnit palivo a také nám nepřálo počasí. Pak jsme letěli do Ruzyně přes 
Plzeň, museli jsme mimo sovětské zóny.

Z letectva odešel Emil Boček v roce 1946. 
Eva Fruhwirtová

foto: Jiří Sláma st. (5x)

Moravskokrumlovskem na kole

Letošní druhý ročník cyklistické akce Moravkokrumlovskem na kole se 
uskutečnil 10. 6. 2017.

Do akce se zapojili všechny obce mikroregionu  Moravskokrumlovsko 
a připravili pro cyklisty na svém katastru zastávky se zajímavostmi 
o obci a s občerstvením. Připraveny a označeny byly 4 trasy napříč celým 
mikroregionem, všechny končily v Moravském Krumlově na Vrabčím hájku. 
Cyklisté si již  z  loňského ročníku odnesli poznání, že trasy se dají libovolně 
kombinovat a mohou tak shlédnout pro ně to nejzajímavější.  Důležité je vyrazit 
s dobrou náladou, kochat se krásami našeho regionu, užívat si společnost 
blízkých, kamarádů a nebo jen náhodných známých. Ne méně důležité ale bylo 
také sbírání razítek na stanovištích v jednotlivých obcích  a zdárný dojezd 
do cíle. Všechny obce připravili pro cyklisty zajímavé zastavení. Cyklisté 
mohli navštívit kapli sv. Jana Nepomuckého v Rešicích, Penzion sklep  
v Jezeřanech-Maršovicích, muzeum ve Vedrovicích, Sousedskou cukrárnu 
v a místního vinaře v Kubšicích. Ochutnávka vína byla také připravena 
ve vinařství Tichý v Rybníkách, v Jamolicích byla zastávka na Templštýně, 
v Dobelicích v hospůdce, v Petrovicích v doškové chalupě apod. V cíli 
na všechny čekalo občerstvení přichystané spolkem Husákovy děti z Vedrovic 
a Sousedské cukrárny z Kubšic.  K dobré náladě hrála  country kapel Paroháči.  
Všichni si po náročné cestě rádi sedli do stínu přichystaných stanů, občerstvili 
se a při poslechu hudby a společně probrali zážitky z cesty po mikroregionu. 



32

Zhodnotili, co každá obec pro cyklisty připravila, zda někdo zabloudil, píchl 
kolo apod.  Hovor se točil také   kolem  počtu razítek v cyklopasech. Někteří 
cyklisté si dali za úkol posbírat všechna razítka z trasy a tak sklízeli uznání 
od ostatních. Počet razítek v cyklopase byl důležitou informací  pro  zástupce  
mikroregionu Moravskokrumlovsko.  Cyklopasy, které měli více než  4 razítka 
postoupili do slosování, které se konalo v 16 hod.  Ceny pro vylosované 
připravila každá obec mikroregionu a jednalo se o vybavení pro cyklistiku, 
turistiku a volný čas. Hlavní cena pro cyklisty byla vybavení na kempování 
:  stan pro 4 osoby a dva spací pytle. V hodnotě 6.300,- Kč. Tuto hlavní cenu 
věnoval  k ocenění zúčastněných cyklistů mikroregion Moravskokrumlovsko 
ve spolupráci s Nadací ČEZ. Akce na Vrabčím hájku za doprovodu country 
kapely probíhala do  pozdních odpoledních hodin. Po té se všichni cyklisté 
plni dojmů a krásných zážitků rozjeli do svých domovů. V srdci jim zůstane 
vzpomínka na krásně prožitý den. Druhého ročníku Moravskokrumlovskem 
na kole se zúčastnilo a do cíle dorazilo  91 cyklistů. Poděkování patří všem 
organizátorům a dobrovolníkům za skvěle přřipravená stanoviště ve všech 
obcích a také Nadaci ČEZ, která byla v tento den významným partnerem 
mikroregionu Moravskokrumlovska.

Start trasy č. 2 byl v Rešicích a musím říct, že oproti startovacímu prvnímu 
ročníku, kdy byli přítomni pouze 4 účastníci závodu, se počet závodníků z naší 
obce zvedl na 18. Závodníci byli nejen z Rešic, ale také z Tulešic a Dobřínska, 
Dolních Dubňan. Všichni účastníci dostali v Rešicích malé občerstvení, 
cyklopas s razítkem a mapku trasy.

Lenka Kačírková za Mirkoregion
Petra Jílková za obec Rešice

Za 2. čtvrtletí roku 2017 SDH Rešice vykazovaly tyto činnosti:

V Rešicích se 30.4 konalo tradiční pálení 
čarodějnic s občerstvením a lampiónovým průvodem 
na místním hřišti. Počasí nám přálo a proto přišlo 
spoustu dětí. Nejprve v odpoledních hodinách byly 
nachystané nejrůznější hry, které si děti s úsměvem 
na rtech užívaly a nesmíme zapomenout také 
na jedno překvapení, které asi nejvíce zaujalo a to 
byly nachytaní krtci, kdo si může prohlédnout 
a pohladit rovnou 3 krtky. Rodiče od dětí mohli 
okusit výbornou uzenou cigáru nebo uzené maso 
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k tomu si mohli dát chlazené pivečko s limonádou. Jakmile se trochu setmělo 
nadešel čas na lampiónový průvod po místní vesničce, jak děti dorazily místní 
sbor dobrovolných hasičů začal konat a podpálil čarodějnici s číslem 2017. 
Těšíme se na čarodějnici s číslem 2018 … HA – HA – HA

Sbor dobrovolných hasičů se rozhodl pro lepší podmínky při závodění 
v požárním útoku upravit základnu a udělat v měsíci květnu zpevněnou plochu 
ze zámkové dlažby, která bude důstojná pro naše závodníky a závodnice i naše 
konkurenty z řad závodníků. 

27. - 28. 5.2017 –  Se pořádalo za účasti SDH Rešice 75. výročí atentátu 
na Heydricha nacistického pohlavára, zastupujícího říšského protektora a šéfa 
RSHA Reinharda Heydricha. Jedním ze sedmi parašutistů byl i Rešický rodák 
A. Opálka, který zemřel v pravoslavném kostele svatého Cyrila a Metoděje. 
Hasiči při této akci nejen drželi čestnou stráž u pomníku padlých a kladli věnec, 
ale spolupodíleli se i na organizačních záležitostech a zajišťovali občerstvení 
po celou dobu konání akce. 
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17. června jsme pořádali noční závody v požárním útoku na 2B na místním 
hřišti s novou základnou. I přes nepřízeň počasí, kdy foukal silný vítr a bylo 
chladno, se závodů účastnilo skvělých 16 družstev, z čehož byly i čtyři týmy 
žen. Jak to bývá na domácích závodech tak našim klukům ani holkám se příliš 
bohužel nedařilo a jejich umístění nebylo dle představ. S časy všech družstev 
však hodně zamával silný vítr a nejlépe se s touto nepřízní popralo družstvo žen 
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z Miroslavy, které dokončilo útok v čase 22,04 s, a muži z Jezeřan-Maršovic, 
kteří sestříkli za pěkných 16,91 s.

Na konci soutěže ještě proběhl ještě tzv. rozstřel o sud piva pro každou 
kategorii. Jelikož nejlepší ženské týmy účast v rozstřelu vzdaly (Miroslav 
a Horní Kounice), zúčastnily se ženy ze Šlapanic a překvapivě i ženy z Rešic. 
Sud nakonec doma nezůstal a byl odvezen do Šlapanic. V kategorii mužů 
postoupila mužstva z Jezeřan-Maršovic, Příložan, Šaratic a Dobřínska, přičemž 
sud putoval do Jezeřan-Maršovic s časem 16,35 s. 

První letošní účast mají naši chlapi z okrskových závodů v Rakšicích 
7.5.2017, dále se pak účastnili pohárové soutěže v Bohuticích a mimo domácí 
závody i noční soutěže v Nových Bránicích. Družstvo mužů je již druhým 
rokem účastníkem Znojemské okresní ligy v požárním útoku a z prozatímních 
třech odběhnutých závodů (Dobřínsko, Černín, Vémyslice) dosáhli nejlepšího 
času ve Vémyslicích a to 20,40 s a nasbírali 10 bodů, se kterými se dělí o osmou 
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příčku s Újezdem. Příští plánované 
soutěže jsou ve Výrovicích 1.7., 
v Božicích 15.7., ve Vedrovicích 16.7., 
v Loděnicích 12.8., v Blížkovicích 19.8. 
a ve Chvalovicích 2.9., tak doufejme, 
že už se jim na některé z nich povede 
konečně překonat nešťastnou hranici 
a stlačí čas pod 20 s.

Plánované akce a brigády na  
3. čtvrtletí roku 2017

l Pořádaní dětského dne (srpen)
l Účast na pohárových soutěží 

a Znojemské – Třebíčské lize
l Různé brigády po domluvě 

s obcí

Za sbor dobrovolných hasičů Vám 
přeji krásné a poklidné prožití letních 
měsíců

Příspěvek za SDH Rešice bych vždy rád zakončil jedním z hasičských 
desater: „Jsi-li členem hasičské dobrovolnosti, pak se tímto desaterem řiď 
a pak budeš dobrým hasičským dobrovolníkem.“
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Autentické místo boje za druhé sv. války v Praze

v dlouho utajovaném úkrytu, který poskytla česká pravoslavná církev 
československým parašutistům od 27. 5. 1942 - 18. 6. 1942 po útoku 
na Reinharda Heydricha. Vojenská operace Anthropoid proti Heydrichovi byla 
řízena československou exilovou vládou z Londýna a patří „k nejvýznamnějším 
aktům odboje v celoevropském měřítku“.

Úkolem památníku
je především pravdivá interpretace historie heydrichiády a vyzvednutí 

svědectví o úctě i obdivu k hrdinství vojáků a účastníků nekomunistického 
odboje, vyzvednutí úcty k jejich dobrovolné i nedobrovolné oběti za svobodu 
Československé republiky v době německé okupace (1938 - 45).

Památník tvoří:
•  český pravoslavný kostel sv. Cyrila a Metoděje
•  krypta pod kostelem - pietní místo
•  stálá expozice v hale
•  přednášková síň s promítáním

Národní Památník Hrdinů Heydrichiády v datech: 
• 27. 5. 1942 Po útoku na Heydricha - se chrám sv. Cyrila a Metoděje 

a krypta stávají úkrytem parašutistů. Poskytla jim ho Pravoslavná církev 
československá na návrh pravoslavného věřícího Jana Sonnevenda, ředitele 
pojišťovny a předsedy církevní obce a se souhlasem ThDr. Vladimíra Pertřeka, 
duchovního katedrály.
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• 18. 6. 1942 Místo boje 7 československých parašutistů proti 800 německým 
vojákům. Parašutisté se nevzdali, zemřeli vlastní rukou nebo padli v boji.

• 1942 - 1945 Chrám byl uzavřen. Pravoslavná církev československá 
zakázána. Biskup Gorazd, ThDr. Vladimír Petřek, děkan Václav Čikl a Jan 
Sonnevend popraveni 4. 5. 1942 a 5. 9. 1942, dalších 10 členů církve 24. 10. 
1942 popraveno v plynových komorách v Mauthausenu.

• 1945 - 1947 Oprava chrámu. Bohoslužebný život obnoven. V kryptě 
vytvořena malá expozice národního odboje a obětí heydrichiády, která byla 
přístupná odkrýváním schodiště v podlaze chrámu před ikonostasem. Zahájení 
pietních aktů každoročně dne 18. června vždy v 10 hodin a panychid v chrámu 
/modlitební vzpomínka za zemřelé/.

• 28. 10. 1947 Odhalení pamětní desky u okénka do krypty pod kostelem sv. 
Cyrila a Metoděje pod záštitou prezidenta Dr. Eduarda Beneše. Do dnešních 
dnů je zdobena květinami od občanů z domova i ze zahraničí.

• 1948 - 1989 Doba diktatury proletariátu. Hrdinové západního odboje 
a nekomunistického domácího odboje byli pronásledováni a nazýváni nepřáteli 
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režimu. Význam „Operace Antropoid“ byl snižován. Na místa boje a úkrytu 
parašutistů v kostele se mělo spíš zapomenout. Krypta přístupná neoficiálně 
a jen občas, dle přítomnosti zaměstnanců farního úřadu. Spojení západního 
a domácího nekomunistického odboje a církve bylo nežádoucí. Církve byly 
režimem určeny k zániku. Pietní akty dne 18.6. probíhají převážně uvnitř chrámu 
v režii církve a před pamětní deskou jsou neoficiálně pokládány květiny.

• 1989 Pietní akty dne 18. června vždy v 10.00 hod. (od války pravidelně) 
k poctě smrti parašutistů a dalších obětí se stávají veřejné a stále více 
slavnostnější ve spolupráci s Českým svazem bojovníků za svobodu 
a Ministerstvem obrany.

• 1992  Chrám a kryptu navštívil prezident Václav Havel a oficiálně podpořil 
proces hodnocení heydrichiády a západního odboje jako nejvýznamnější akt 
odboje v době II. světové války.

• 1993 Dar anglické expozice od Imperial War Museum z Londýna 
katedrálnímu chrámu, z kapacitních důvodů umístěné v památníku později, 
po roce 1995.

• 1993 - 1994 Pod vedením Pravoslavné církve byl vypracován projekt 
na vybudování Národního památníku obětí heydrichiády - místo smíření, 
při pravoslavném chrámu sv. Cyrila a Metoděje. Oslovovali všechny státní 
instituce a prosili o pomoc u nás i v zahraničí, včetně představitelů světových 
pravoslavných církví a německé vlády.

• 1994 - 1995  Přijetí projektu hlavním městem Prahou a vybudování vstupní 
haly (vykopání nádvoří) a zpřístupnění krypty veřejnosti. Předání přilehlých 
místností ČVUT pro provoz památníku. Památník se stal oficiální institucí 
při České pravoslavné církevní obci v Praze 2. Autorem druhé expozice byl 
pplk. Jiří Šolc, historik VHÚ. Slavnostní otevření NP hrdinů heydrichiády 
proběhlo dne 28. září 1995. Hlavní město Praha od roku 1995 každoročně 
spolufinancuje provoz památníku. Národního památníku hrdinů heydrichiády. 
Jeho zásluhou na hrdinství našich občanů nezapomínáme

• 2005 Památník byl přejmenován na základě zkušeností s občanskou 
veřejností na Národní památník hrdinů heydrichiády v souladu s cítěním 
občanů. Výchovná i vzdělávací práce byla vedením památníku zkvalitňována 
a přispěla k odhalování pravého významu heydrichiády.

• 2010 Otevření třetí expozice památníku se uskutečnilo 20. ledna díky 
iniciativě ministra obrany a místopředsedy vlády MUDr. Martina Bartáka, 
Vojenského historického ústavu (plk. A. Knížka a mjr. M. Buriana) a zakladatele 
památníku - Pravoslavné církve. Výtvarná část Z. Prošek, busty akad. Soch.  
M. Benda. 
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Každý rok, přesně na den úmrtí parašutistů, se v Resslově ulici před kostelem 
sv. Cyrila a Metoděje koná pietní akt k uctění jejich památky. Za zvuků 
vojenské hudby položili věnce k pamětní desce zástupci vlády ČR, Hradu, 
Parlamentu a veteránů. I obec Rešice položila věnec a uctila tak památku nejen 
našeho rodáka Adolfa Opálky, ale všech hrdinů zahraničního odboje, kteří zde 
18. června 1942 položili své životy. ČEST JEJICH PAMÁTCE.

Petra Jílková

INFORMACE A POZVÁNKY

Zprávy z obecní knihovny 

 
L E T N Í    S O U T Ě Ž    NA    P R Á Z D N I N Y   -  P R O  D Ě T I 
--------------------------------------------------------------------------------- 
 

 
M        B        A        T       V 
 
P         O        L        E       Z 
 
N         S        R        U       K 

Z těchto písmen  vytvoř 
nejméně 25 slov.  
Např.: plot, Alena, opata……. 
V jednom slově můžeš 
použít jedno písmeno 
vícekrát.   
Vytvořená slova napiš na 
papír, podepiš se a odevzdej 
v knihovně.  
Každý soutěžící dostane 
odměnu , soutěž trvá do 
konce prázdnin. 

 
Menší děti, které ještě neumějí číst  a psát ,  tvořit 
slova,     mohou   namalovat  obrázek  - například  
nějaké večerníčkové postavičky.  
 

  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Za  vysvědčení dětem  knihu ! 
------------------------------------------ 

Tradiční žánry ustupují 

Hrdinové z jiných světů tak postupně nahradili ty „všednější“, jakými byli představitelé Správné pětky 

od Enid Blytonové, foglarovští dobrodruzi či představitelky knih Lenky Lanczové. 

Upozorňujeme, že odměnu z minulých soutěží (Kinder vajíčko) si 
nevyzvedli: Patrik a Terezka Černí, Martinka Opálková, Adélka Bartůňková, 
Standa Procházka, Klárka a Baruška Makešovy. Odměnu si mohou vyzvednout,  
když  bude knihovna otevřená, nebo po domluvě s knihovnicí.

Knihovna bude během prázdnin otevřena jako vždy v pátek, od 15ti do 18ti  
hodin. Kvůli dovolené bude zavřeno: 7. a 14. července  +  4. a 11. srpna. 
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Pozvánky na plánované společenské akce v obci:

• Nohejbalový  turnaj na místním hřišti 15.07.2017 
• Rozloučení s létem s večerní zábavou se skupinou Rock String 26. 8. 2017
• V září „Malý festival loutky“

Společenská kronika za období duben - červen 2017

Významná životní jubilea oslavili naši spoluobčané, kterým srdečně ještě 
jednou blahopřejeme:

Tomášková Marie         80 let  (3. 5.)
Makešová Marie               70 let  (3. 6.)

Pomoc obětem kriminality je dostupná i v Moravském Krumlově 

Bílý kruh bezpečí poskytuje již více než 25 let bezplatnou, odbornou 
a diskrétní pomoc obětem a svědkům trestné činnosti. Děje se tak v síti 
poraden, kde pracují bez nároku na odměnu zejména právníci, psychologové 
a sociální pracovníci. Poradci poskytují obětem především právní informace, 
praktické rady, jakož i psychologickou a emocionální podporu. Dle potřeb je 
možné nabídnout i podporu případového manažera pro zvlášť zranitelné oběti. 
Tato služba zahrnuje možnost provázení v podobě opakovaných telefonických 
či osobních konzultací, popř. činnost důvěrníka v trestním řízení včetně 
doprovodů k soudům s cílem poskytnout praktickou pomoc, psychickou 
a morální podporu.

V roce 2017 byl spuštěn pilotní program, kdy brněnská poradna poskytuje 
na základě objednání své služby v prostorách Polikliniky APEX.

Nejčastěji pomoc využívají lidé, kteří se setkali s domácím násilím, 
nebezpečným pronásledováním, vyhrožováním, násilnými a sexuálně 
motivovanými trestnými činy, ale též oběti podvodů a jiných majetkových 
trestných činů.

Objednání je možné na tel. čísle 732 842 664 či na e-mailu bkb.brno@bkb.
cz. Více informací na www.bkb.cz, popř. na non-stop bezplatné lince pro oběti 
kriminality a domácího násilí 116 006.
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